
پیام رهبر انقلاب در پی درگذشت 
آیت الله محجوب

رهبر حکیم انقلاب اسلامی درگذشت عالم پرهیزکار 
آیت الله شیخ ابوالقاسم محجوب را تسلیت گفتند.

به گزارش ایسنا،  متن پیام تسلیت به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

درگذش��ت عالم پرهیزکار آیت الله آقای حاج ش��یخ 
ابوالقاس��م محجوب رحمه الله علیه را به خاندان مکرم و 
دوس��تان و شاگردان و ارادتمندان ایشان تسلیت عرض 
می کنم. از خداوند متعال علو درجات این عالم پارس��ا و 

پرهیزکار را مسألت می نمایم.
سیدعلی خامنه ای

تمام منتخبان تهران هدایای یکی از 
دستگاه های اجرایی را بازگرداندند

احمد امیرآبادی فراهانی، عضو هیأت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی در ارتباط زنده با شبکه خبر سیما درباره بازگرداندن 
کارت هدیه نقدی که یکی از دستگاه های اجرایی به منتخبان 
استان تهران در مجلس داده بود، اظهار داشت: اخیرا جلسه ای 
با حضور نمایندگان استان تهران و یکی از دستگاه های اجرایی 
برگزار شد که در پایان جلسه 2 کارت هدیه به نمایندگان 
داده شد اما وکلای ملت از این هدیه ناراحت شده و آن را 
بازگرداندند. وی با بیان اینکه در ادوار گذش��ته هم چنین 
اتفاقاتی را شاهد بودیم، افزود: در مجلس نهم و در کمیسیون 
برنامه و بودجه خاطرم هست یکی از دستگاه های اجرایی به 
نمایندگان تبلتی را هدیه داد که نمایندگان نسبت به این 
اقدام آن دستگاه اعتراض کردند و آن هدیه را بازگرداندند. 
وی خاطرنش��ان کرد: بعد از جلسه اخیری که بین یکی از 
دستگاه های اجرایی با نمایندگان استان تهران برگزار شده 
بود تمام نمایندگان هدایای توزیع شده را بازگرداندند و نشان 
دادند نماینده واقعی مردم هستند. وی خاطرنشان کرد: از 
همه دستگاه های اجرایی می خواهم به هیچ وجه هدایایی 
را بین نمایندگان مجلس توزیع نکنند، هر چند در قانون 
ممنوعیتی برای دریافت هدیه وجود ندارد، توزیع این هدایا 
می تواند شائبه برانگیز باشد، چرا که نمایندگان مجلس ناظر 

بر دستگاه های اجرایی هستند.

 فشار جدید آمریکا برای ممانعت
از صادرات سوخت ایران به ونزوئلا

نماینده آمریکا در امور ونزوئلا گفت: کشورش به دولت ها 
و ارکان مختلف جامعه کشتیرانی درباره صادرات سوخت 
ایران به ونزوئلا هشدار داده است. الیوت آبرامز، نماینده ویژه 
آمریکا در امور ونزوئلا در پی ارسال سوخت ایران به ونزوئلا 
گفت که کارزار فشار علیه ونزوئلا و ایران اعمال می شود تا 
»اطمینان حاصل شود که همه بدانند این یک داد و ستد 
بسیار خطرناک است.« آبرامز در ادامه گفت: ما به جامعه 
کش��تیرانی در سراس��ر دنیا، صاحبان کشتی ها، کاپیتان 
کش��تی ها، بیمه کنندگان کشتی  و بنادر در مسیر ایران و 
ونزوئلا هشدار داده ایم. او در این باره ادامه داد هشدارهای 
دیپلماتی��ک به عنوان خط مش��ی به طور غیرعلنی برای 
دولت ها »در سراس��ر« جهان ارس��ال شده  است. علاوه بر 
این، یک منبع آگاه گفته اس��ت جبل الطارق که در مسیر 
حرکت این نفتکش هاست، در میان این کشورها بوده است. 
همچنین یک مقام آمریکایی نیز گفت از کشورهای متعددی 
خواسته شده است خدماتی در بنادر ارائه ندهند. بر اساس 
این گزارش، تاکنون 4 نفتکش ایرانی حامل سوخت ایران 

به منطقه اقتصادی ونزوئلا وارد شده است.

تبریک رئیس مجلس دومای روسیه 
به قالیباف

رئیس مجلس دومای روس��یه در نامه ای رس��می به 
محمدباقر قالیباف، کسب ریاست مجلس شورای اسلامی 
را به وی تبریک گفت و خواستار تداوم همکاری پارلمانی 
بین تهران و مسکو شد. » ویچسلاو والودین« در این نامه 
نوش��ت: نمایندگان دومای دولتی مجمع فدرال پارلمان 
روس��یه خواهان ادامه همکاری های فعال با قانونگذاران 
ایرانی درجهت توسعه همکاری ها بین 2 کشور و تحکیم 
امنیت منطقه ای و مقابله با چالش ها و تهدیدهای معاصر 

هستند. 

اجرای اصل 44
اولویت مجلس یازدهم است

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی، نایب  رئیس مجلس 
شورای اس��لامی با اشاره به برگزاری دادگاه متهم فساد 
اقتصادی نیشکر هفت  تپه، آن را دستاورد نظارت نادرست 
بر روند واگذاری دانس��ت و اظهار داشت: کوتاهی دولت 
در نظ��ارت بر روند واگذاری، طمع س��ودجویان را برای 
تصاح��ب زمی��ن و تغیی��ر آن  افزای��ش داده و علاوه بر 
ضربه به قش��ر کارگر زحمتکش، هزینه های کش��ور را 
نیز افزایش می دهد. وی هفت تپه، هپکو و دش��ت مغان 
را  مصداق های بارز س��ودجویی و زمین خواری دانست و 
بیان کرد: در خصوصی سازی این صنایع، هدف خریدار به 
دس��ت آوردن زمین است، نه رونق و ایجاد ارزش افزوده 
برای صنعت.  قاضی زاده هاش��می در تش��ریح چگونگی 
منفعت طلبی سودجویان و بزرگنمایی صنایع ورشکسته 
افزود: متاسفانه خریداران، ملک خریداری شده را بعد از 
گذش��ت دوره 5 ساله نظارت سازمان خصوصی سازی، با 
بزرگنمایی صنعت ورشکسته، تغییر کاربری داده و عرضه 
می کنند. وی با بیان اینکه از دوره دولت سازندگی تا به 
امروز بسیاری از واگذاری ها بر همین رویه بوده است، گفت:  
وقتی دولت  نگاه درآمدی به واگذاری داشته باشد، قصد 
دارد زمین را نیز واگذار کند، چرا که  ارزش شرکت های 
دولتی به زمین آن اس��ت. به گفته قاضی زاده هاش��می، 
اگر دولت نگاه درآمدی به واگذاری نداش��ته باشد، ارزش  
صنعت از زمین آن به اندازه ای خواهد ش��د که اولا افراد 
بیشتری توانایی شرکت در مزایده را خواهند داشت، ثانیا 
منفعتی در حذف صنعت نخواهد بود، همچنین می توان 
از الگوهای کارگر� مالکی هم برای اداره صنعت استفاده 
کرد. وی تغییر نگاه دولت در واگذاری را سازگار با الگوی 
سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی دانست و افزود: 
در مجلس یازدهم تلاش می کنیم با اصلاح روند واگذاری ها 

اصل 44 کار آمدتر اجرا شود.

اخبار

سیاسی

گروه سیاسی: جمعی از نمایندگان مجلس یازدهم به اعتبارنامه 
غلامرضا تاجگردون، نماینده مردم گچس��اران و کاظم دلخوش، 
منتخب مردم صومعه سرا اعتراض کردند؛ اقدامی که می تواند در 
همین اولین روزهای شروع به کار مجلس یازدهم، افکار عمومی 

را نسبت به تحقق شفافیت و فسادستیزی امیدوار کند.
به گزارش »وطن امروز«، »مفاسد اقتصادی« کلیدواژه اعتراض 
این نمایندگان به اعتبارنامه غلامرضا تاجگردون و کاظم دلخوش 
است. علی اکبر کریمی منتخب مردم اراک، روح الله نجابت منتخب 
مردم شیراز و علیرضا زاکانی منتخب مردم قم اولین نمایندگانی 
بودند که در نامه ای خطاب به ریاست شعبه دوازدهم مجلس به 

اعتبارنامه تاجگردون اعتراض کردند.
 در این نامه »رانت خواری، کس��ب منافع اقتصادی و اعمال 
نفوذ شبکه ای از طرق مختلف در دستگاه های دولتی« از جمله 
اصلی ترین دلایل اعتراض این نمایندگان به اعتبارنامه غلامرضا 

تاجگردون اعلام شده است. 
مدت زیادی از انتشار این خبر نگذشته بود که 6 تن دیگر از 
نمایندگان نیز به جمع معترضان به اعتبارنامه تاجگردون پیوستند. 
سیدنظام الدین موسوی، علی خضریان، مجتبی رضاخواه، احمد 
نادری، مالک شریعتی و اقبال شاکری در نامه های جداگانه خود 
به ریاست شعبه دوازدهم »احتمال جعلی بودن مدرک دکترا« 
و »هزینه های هنگفت ناسالم در دوره انتخابات« را نیز به لیست 

دلایل اعتراض به اعتبارنامه تاجگردون اضافه کردند. 
روح الله نجاب��ت و علیرض��ا زاکان��ی همچنی��ن در نامه های 
جداگانه ای به رئیس ش��عبه دهم مجل��س به اعتبارنامه کاظم 
دلخوش به علت »سوءاس��تفاده مالی و زمین خواری« اعتراض 

کردند. 
اتهامات اقتصادی تاجگردون ■

علی اکبر کریمی، از نمایندگان معترض به اعتبارنامه تاجگردون 
در گفت وگ��و با »وطن امروز«، به تش��ریح دلای��ل این اعتراض 
پرداخت. وی در این  باره اظهار داش��ت: اعتراض ما به اعتبارنامه 
جناب آقای تاجگردون ناشی از اخبار، مدارک و مستندات متقنی 
است که یکی دو مورد هم نیست. مدارک  متعدد و گسترده ای که 
به دست ما رسیده حاکی از این است که ایشان در دستگاه های 
دولتی اعمال نفوذ و در عزل و نصب مدیران دخالت کرده است. 
ایش��ان به صورت گسترده برای به کارگیری بستگانش در مراکز 
مختلف و ش��رکت های گوناگون توصیه و وساطت می کرده که 
محمل سوء استفاده هایی از جانب ایشان می شده است. از طرفی در 
برخی پرونده های قضایی که از سوی دستگاه قضا به آن رسیدگی 
شده است، به نقش آقای تاجگردون در این پرونده ها اشاره شده 

است. درباره مس��ائل شخصی ایشان نیز مواردی وجود دارد، به 
عنوان مثال ابهاماتی درب��اره مدرک تحصیلی آقای تاجگردون 

وجود دارد که باید بررسی شده و رفع ابهام شود. 
کریم��ی تاکید کرد: ما این م��وارد را حقیقتا فارغ از تعلقات 
سیاسی و جناحی مطرح کرده ایم و پیگیری می کنیم. پیگیری 
این مسأله در راستای مطالبه مردم برای فسادستیزی و شفافیت 

است که اولویت کاری ما در مجلس یازدهم است. 
منتخ��ب مردم اراک خاطرنش��ان کرد: ع��زم و اراده ما برای 
اعتراض به اعتبارنامه آقای تاجگردون ناش��ی از همان رهنمود 
بنیانگذار انقلاب، امام خمینی)ره( در وصیتنامه ش��ان است که 
قریب به این مضمون فرمودند نمایندگان موظفند اگر کسی به 
هر دلیلی از فیلترهای نظارتی عبور کرد اما رفتارش نشان می داد 
صلاحیت لازم برای نمایندگی را ندارد، در برابر او بایستند و اجازه 
ندهند در این منصب باقی بماند. ما هم در همین راستا مسائل 
آقای تاجگردون را پیگیری و تلاش می کنیم نگاه فسادستیزانه 

در مجلس دنبال شود. 
وی درباره فرآیند اداری اعتراض به اعتبارنامه های نمایندگان 
گفت: نمایندگان تا پایان وقت اداری دیروز)شنبه( فرصت داشتند 
به اعتبارنامه های منتخبان مردم اعتراض کنند که به همین دلیل 
م��ا در این فرصت اعتراض خود را به اعتبارنامه آقای تاجگردون 

اعلام کردیم. اعتراض ما به شعبه مربوط برای بررسی اعتبارنامه 
ارجاع می شود. شعبه مربوط 5 روز کاری فرصت دارد جلسه ای را 
بین نمایندگان معترض و نماینده مدنظر ترتیب دهد تا اعتراضات 
بررس��ی و ابهامات برطرف ش��ود. بعد از گفت و شنودها در این 
مسأله، اعضای شعبه تصمیم می گیرند که اعتراض به اعتبارنامه 
را بپذیرند یا خیر. اگر اعتراض را موجه تلقی کردند، موارد مطرح 
شده برای بررسی های بیشتر به کمیسیون تحقیق ارجاع می شود. 
این کمیسیون یک گزارش تفصیلی از این موضوع تهیه کرده و 
سپس در صحن علنی مجلس قرائت می کند، در نهایت نمایندگان 
پس از اس��تماع گزارش کمیسیون تحقیق، نظر خود را با اعلام 
رای ابراز می کنند. به این صورت نمایندگان مش��خص می کنند 
که این فرد در منصب نمایندگی ابقا یا نمایندگی او ملغی شود. 

حواشی انتخاباتی تاجگردون ■
غلامرضا تاجگردون که در دولت اصلاحات معاونت پارلمانی 
سازمان برنامه و بودجه را برعهده داشت، با اینکه در انتخابات دوره 
هفتم مجلس ردصلاحیت شده بود اما توانست به مجالس نهم، 
دهم و یازدهم راه پیدا کند. ابتدا و انتهای حضور تاجگردون در 

انتخابات مجلس یازدهم با حواشی زیادی رو به رو شد. 
شامگاه سه شنبه 4 آذر ماه ۹۸ در هتل پارسیان شهر یاسوج، 
میتینگ تبلیغاتی تاجگردون با حضور جمعی از مدیران دولتی و 

اجرایی با تابلوی  »دیدار تاجگردون با باشتی ها و گچسارانی های 
مقیم یاسوج« برگزار شد؛ میتینگی که از مدیر آب و فاضلاب و 
مدیرکل تامین اجتماعی تا رئیس سازمان برنامه و بودجه استان 
فارس در آن حضور داش��تند. این میتینگ در حالی برگزار شد 
که دستگاه قضا هشدار داده بود هرگونه فعالیت تبلیغاتی پیش از 

موعد، تخلف محسوب می شود و غیرقانونی است. 
تایی��د صلاحیت تاجگردون ب��رای ورود به کارزار انتخاباتی 
مجلس نیز بی حاش��یه نماند. اس��م تاجگردون در لیست اولیه 
تایید صلاحیت شده ها وجود نداشت و همین امر موجب واکنش 
و اعتراض وی به این مس��اله شد. روزنامه کیهان در تاریخ 24 
دی ۹۸ در گزارشی با عنوان »وقتی نماینده رد صلاحیت شده، 
»گنگس��تربازی« درمی آورد!«، نوش��ت: »پیج های اینستاگرام 
نزدیک به غلامرضا تاجگردون )نماینده مردم گچساران( تلویحا 
نوش��تند اگر وی تأیید صلاحیت نشود، ممکن است گچساران 

ناآرام شود!«
از این رو بود که تاجگردون در پستی اینستاگرامی در واکنش به 
رد صلاحیت خود نوشت: »تماس ها و پیام های متعدد و دلسوزانه 
از طرف شما برای اینجانب آمده است. امکان پاسخگویی به همه 
ش��ما عزیزان نیس��ت. این مرحله از بررسی صلاحیت ها یکی از 

مراحل قانونی است و قاعدتا می بایست این فرآیند طی شود«.
در نهایت شورای نگهبان اعلام کرد بعد از بررسی های بیشتر، 
رای به تایید صلاحیت تاجگردون داده اس��ت. با ورود رس��می 
تاجگردون به عرصه تبلیغات، فصل جدید حواشی وی شروع شد.
 ویدئویی که از افتتاح پر سر و صدا و عجیب ستاد انتخاباتی 
غلامرضا تاجگردون، نماینده مردم گچساران و باشت در فضای 
مجازی منتشر شد، حواشی و جنجال های زیادی را در پی داشت؛ 
ویدئویی که کاربران فضای مجازی آن را به افتتاحیه المپیک و 
جشن های 25۰۰ساله شاهنشاهی بیشتر شبیه دانستند تا تبلیغات 

برای یکی از صندلی های مجلس شورای اسلامی!
حضور تاجگردون در یکی دیگر از میتینگ های تبلیغاتی خود 
به همراه 4 محافظ اسلحه به دست که در کنار او ایستاده بودند، 
از دیگر حاشیه هایی بود که در ایام تبلیغات انتخاباتی تاجگردون 

مورد توجه رسانه ها قرار گرفت. 
در نهایت تاجگردون توانست با کسب 66 هزار و 1۰3 رای از 
مجموع ۸۹ هزار و ۷33 رای حوزه انتخابیه گچس��اران و باشت 
راهی مجلس یازدهم شود، اگر چه هنوز خیال تاجگردون از ورود 
به مجلس راحت نشده است؛ چرا که اعتبارنامه او با اعتراض جمعی 
از نمایندگان مجلس مواجه شده و او باید منتظر بماند تا ببیند 

سرنوشت اعتبارنامه او به کجا ختم می شود.

گزارشی درباره روند بررسی اعتبارنامه ها و دلایل اعتراض جمعی از نمایندگان مجلس یازدهم به اعتبارنامه غلامرضا تاجگردون

بر مدار شفافیت

واکنش سخنگوی وزارت امور خارجه به اعلام پایان رابطه و همکاری آمریکا با سازمان جهانی بهداشت 
سیدعباس موسوی، سخنگوی وزارت امور خارجه در توئیتی نوشت: »در قسمت جدید سریال »خروج« و در میانه یک همه گیری که جهان را 
پریشان کرده، ایالات متحده رابطه خود را با سازمان جهانی بهداشت قطع کرده است. این رژیم بی مسؤولیت بعد از ناکامی در انجام وظایفش در 
قبال مردم خود، همواره به دنبال راه فراری بوده تا افتضاحی که به بار آورده را پنهان کند. اما بازی اتهام زنی، جهان را نفریفته و نخواهد فریفت«.

گروه سیاسی: »اگر از عملکرد دولت تدبیر و امید یا از عملکرد 
مجلس دهم ش��ورای اسلامی و یا از کارکرد فراکسیون امید 
و ش��ورای  عالی سیاس��ت گذاری اصلاح طلبان می پرس��ید، 
پاسخ من تصدیق بس��یاری از نقدهای شما به ناکارآمدی ها 
یا فرصت سوزی هاست«. این بخشی از متن نامه ای است که 
روز گذش��ته از س��وی محمدرضا عارف، رئیس شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان و فراکسیون امید در مجلس دهم 
منتشر شد؛ عباراتی که فراتر از جنبه انتقادی، نسبت به گذشته 

رنگ و بوی انتخاباتی زیادی نیز داشت. 
ب��ه گزارش »وطن امروز«، با آغاز به کار مجلس یازدهم و 
تغییر حداکثری بدنه نمایندگان مجلس، سرانجام همراهی 
اصلاح طلبان با روحانی بار دیگر تبدیل به سوالی کلیدی شد؛ 
اصلاح طلبانی که دوام خود را در س��ایه رو آوردن به روحانی 
جست وجو می کردند، حالا ش��ریک کارنامه شکست خورده 
او هس��تند و در اقناع بدنه اجتماعی نیز با مشکلات فراوانی 
روبه رو هستند. در چنین فضایی محمدرضا عارف که از سوی 
طیف کارگزارانی ها همواره به  عنوان »اسطوره سکوت« شناخته 
می شد، روز گذشته با انتشار نامه ای سرگشاده و تفصیلی ضمن 
اقرار به ضعف های گسترده اصلاح طلبان، از شکستن سکوتش 
در آینده نزدیک گفت. عارف که با عدم ثبت نام در یازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی نشان داد نیم نگاهی برای 
رقابت در میدان انتخابات ریاست جمهوری سال 14۰۰ دارد 
)امری که ابدا مطلوب کارگزارانی ها نخواهد بود(، در شرایطی 
در نامه اخیر سعی کرده است چهره ای متفاوت و البته در کنار 
مردم را از خود به نمایش بگذارد که از مهم ترین حامیان دولت 

در دوره 4 ساله مجلس دهم به شمار می رفت. 
آغاز گام انتخاباتی با تصدیق اعتراضات ■

عارف در شرایطی در نامه تفصیلی خود بارها اشاره به سخن 
گفتن و ارائه گزارش کار می کند که مشی انفعالی او در سال هایی 
که حداقل بیش از یک سوم نمایندگان مجلس را از همراهان 
نزدیک خود می دید، س��وژه انتقادات زیادی شده بود. وی در 
بخش��ی از نامه خود با اشاره به نقدهای متعددی که نسبت 
به عملکرد دولت و فراکس��یون امید مطرح شده است ضمن 

تصدیق عمده نقدها، نوشت: پاسخ من همراهی با دیدگاه شما 
درباره وجود تضادها و تقابل هایی است که مانع عملکرد درست 
نهادهای اجرایی و تقنینی می گردد. عارف در بخشی دیگر از 
این نامه با اشاره به نقدهای اشاره شده، افزود: رویه و اعتقاد من 
این است که بدون آنکه فریاد بزنم، یا در دام هیاهوی تبلیغاتی 
گرفتار ش��وم و یا در جن��گ لفظی و کلامی با دیگران منابع 
ارزشمند کشور را معطل تصمیم گیری نمایم، به شما گزارش 
دهم. هم از گذشته و هم از برنامه های پیش رو تا از دل همه 
تهدیدها، محدودیت ها، چالش ها، بی انصافی ها، تخریب ها و... 
راهکارهایی برای برون رفت از چالش های پیش روی کشورمان 

شناسایی و اجرایی گردد.  
چالش با روحانی تا 1400 ■

ریزش آشکار آرای اصلاح طلبان در انتخابات اسفندماه، به 
گونه ای که سرلیست این جناح موفق به کسب تنها 6۰ هزار رای 
در پایتخت شد و تثبیت هویت اصلاح طلبان با دولت روحانی 
که در سال پایانی خود کمترین میزان رضایت عمومی را همراه 
خود دارد، باعث ش��ده آینده سیاسی اصلاح طلبان وابستگی 
زیادی به نوع مواجهه آنها با کارنامه دولت داشته باشد. متقابل 
این امر عدم همصدایی پیرامون تعیین استراتژی های رقابتی 
باعث شده است این جریان یکدستی سابق را برای پیش بردن 
سیاست های خود نداشته باشد. برای نمونه برخلاف شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان که ریاست آن بر عهده عارف است 
و تاکی��د فراوانی بر دوگانه پیروزی یا تحریم انتخابات دارند، 
نیروهای منسوب به حزب کارگزاران اهتمام خود را بر پیدا کردن 
گزینه ای ائتلافی برای سال 14۰۰ و پیش بردن سیاست های 
خود از طریق مدیریت فرد مذکور دارند. در چنین ش��رایطی 
ورود مستقیم محمدرضا عارف به عرصه عمومی و تلاش برای 
ترمیم چهره خود، می تواند گامی در راستای موضع گیری های 
آینده باشد؛ مواضعی که در صورت تایید عملکرد روحانی به 
افول بیش از پیش او می انجامد و در صورت گرفتن جنبه ای 
انتقادی، این سوال را ایجاد می کند که تضمین اعتماد مجدد 
به اصلاح طلبانی که پیش از 14۰۰ قصد جداس��ازی خود از 

روحانی را دارند، چیست. 

گروه سیاس�ی: عباسعلی کدخدایی، سخنگوی شورای 
نگهبان در نشس��ت خبری خود گزارش��ی از بررس��ی 
مصوبات مجلس شورای اس��لامی ارائه داد. وی گفت: 
ایرادات ۹ مصوبه مجلس با توجه به رفت و برگشت هایی 
که بین ش��ورا و مجلس انجام شده است برطرف شده 
و عدم مغایرت آن با ش��رع و قانون اساس��ی به مجلس 

شورای اسلامی اعلام شده است. 
س��خنگوی ش��ورای نگهبان همچنین با اش��اره به 
بررس��ی لایحه حذف 4 صفر از پول ملی در ش��ورای 
نگهبان، اعلام کرد: این لایحه نیز مورد ایراد ش��ورای 
نگهب��ان قرار گرفت، زی��را در تبصره یک این لایحه با 
توج��ه به قرار دادن تعهدات کش��ور در مقابل صندوق 
بین الملل��ی پول به عنوان یکی از معیارهای محاس��به 
و تعیی��ن برابری پول های خارجی نس��بت به تومان و 
ن��رخ خرید و فروش ارز، مصوبه دارای ابهام ش��ناخته 
ش��د. کدخدای��ی گفت: به دلیل اهمی��ت این لایحه و 
پیگیری ه��ای دولت، از رئیس کل بانک مرکزی دعوت 
شد تا در جلسه شورای نگهبان حضور یابد؛ او بیش از 
یک ساعت درباره ابهامات موجود توضیحاتی ارائه کرد 
ام��ا بعد از این گفت وگو همچنان ایرادات فنی اعضای 

شورای نگهبان باقی بود.
وی اظهار داش��ت: لایح��ه درآمد پای��دار و هزینه 
شهرداری ها و دهیاری ها نیز مورد ایراد شورای نگهبان 
قرار گرفت، زیرا بر اس��اس اصل 1۰۰ قانون اساس��ی 
وظایف ش��وراها نظارتی اس��ت اما ای��ن طرح وظایف 

جدیدی را برای این شوراها در نظر گرفته است. 
کدخدایی در واکنش به سوالی مبنی بر اینکه یکی 
از نمایندگان سابق مجلس اعلام کرد مدارک تحصیلی 
و ح��وزوی ۸ نف��ر از منتخبان مجل��س یازدهم دارای 
مشکل است، موضع شورای نگهبان در این باره چیست؟ 
اظهار داشت: بنده قبلا هم پاسخ دادم که آنچه تاکنون 
بر اساس گزارش های رسمی به ما واصل شده است، فقط 
درباره مدرک تحصیلی منتخب مردم تفرش بود و دیگر 

مطالب صرفا در فضای رسانه ای و مجازی مطرح شده 
است. وی با اشاره به اینکه البته شورای نگهبان موضوع 
مذکور را بررس��ی کرد، گفت: گویا این مطلب از سوی 
یکی از منتخبان مجلس دهم درباره رقیب انتخاباتی اش 
مطرح شده است و مستنداتی در این زمینه به ما ارائه 
نکرد. س��خنگوی شورای نگهبان در ادامه تصریح کرد: 
اگر واقعا درباره مدارک تحصیلی منتخبان موردی وجود 
دارد باید با مس��تندات کافی مطرح شود و در شرایط 
فعلی هم این مدارک باید به کمیس��یون های بررس��ی 
اعتبارنامه منتخبان مجلس ارسال شود. کدخدایی بیان 
کرد: اغلب این ادعاها از س��وی کسانی مطرح می شود 
که در انتخابات رأی نیاوردند و نس��بت به رقبای خود 

این مطالب را مطرح می کنند. 
س��خنگوی ش��ورای نگهبان ادامه داد: مذاکراتی با 
برخ��ی منتخب��ان مجلس یازدهم ب��رای اصلاح قانون 
انتخابات انجام شده است و پیش نویس هایی هم در این 
باره آماده شده تا هر چه سریع تر این کار مشترک انجام 
ش��ود که امیدواریم با استفاده از تجارب مجلس دهم، 
قانون انتخابات در مجلس جدید به یک سامانی برسد. 
کدخدایی در همین زمینه اظهار داشت: گفت وگوهایی 
ب��ا برخی منتخبان مجلس یازدهم درباره اصلاح قانون 
انتخابات انجام شده اما لازمه تحقق این مسأله آن است 
که مجلس رس��میت قانونی پیدا کند و کمیس��یون ها 
تش��کیل ش��وند تا طرح اصلاح قانون انتخابات به طور 
دقیق بررس��ی شود. وی در واکنش به سوالی مبنی بر 
اینکه افرادی در زمان انتخابات، ش��ورای نگهبان را به 
نقض حقوق افراد رد صلاحیت شده متهم کرده اند، آیا 
شورای نگهبان تصمیم دارد علیه این افراد اقدام حقوقی 
کند؟ تصریح کرد: ما از این آس��یب ها زیاد دیده ایم و 
کسانی که رأی نمی آورند یا تایید صلاحیت نمی شوند، 
معمولا چنین مطالبی را درباره شورای نگهبان مطرح 
می کنن��د اما ما به ای��ن مطالب توجهی نمی کنیم چرا 

که اجرای قانون برای ما اهمیت دارد. 

گروه سیاس�ی: چین و اروپا به اقدام اخیر آمریکا مبنی بر 
عدم تمدید معافیت های هسته ای ایران واکنش نشان دادند. 
به گزارش »وطن امروز«، س��خنگوی وزارت خارجه چین 
روز گذشته اقدام آمریکا مبنی بر عدم تمدید معافیت های 
هسته ای ایران را محکوم کرد. ژائو لیجیان، سخنگوی وزارت 
خارجه چین با اشاره به اقدام اخیر آمریکا درباره لغو تمدید 
معافیت های هسته ای ایران، گفت: سازوکارهای تثبیت شده 
در این توافق برای ایجاد توازن در تعهدات ایران درباره منع 
اشاعه هس��ته ای و حقوق این کش��ور برای برخورداری از 
مصارف صلح آمیز هسته ای است. این مقام ارشد چینی اظهار 
کرد: آمریکا انتخاب کرده که به سیاست فشار حداکثری علیه 
ایران ادامه دهد. این کشور نه تنها با خروج از برجام قطعنامه 
شورای امنیت سازمان ملل را نقض کرده، بلکه تلاش ها برای 
ممانعت از اجرای توافق توسط سایر طرف ها را نیز تشدید 

کرده است. وی همچنین بیان کرد: تصمیم اخیر این کشور 
برای لغو معافیت های تحریم های هسته ای، در پیشرفت های 
حاصل شده در زمینه منع  اشاعه هسته ای در دنیا و همچنین 
تلاش های جمعی برای حفظ برجام اخلال ایجاد می کند. ژائو 
لیجیان تصریح کرد: این اقدام نشان دهنده الگوی همیشگی 
این کشور در توسل به اقدامات یک جانبه و مبتنی بر هژمونی 

است. چین قاطعانه با این مسأله مخالف است.
3 کش��ور آلمان، فرانس��ه و انگلیس نیز به همراه مسؤول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپایی بیانیه ای مشترک درباره 
تصمیم دولت آمریکا برای عدم تمدید معافیت های هسته ای 
ایران صادر و موضع ش��ان را بیان کردند. به گزارش پایگاه 
اینترنت��ی وزارت خارجه انگلیس، وزرای خارجه 3 کش��ور 
انگلیس، آلمان و فرانسه به همراه مسؤول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپایی در بیانیه ای مشترک درباره تصمیم جدید 

دول��ت آمریکا برای ع��دم تمدید معافیت ه��ای تحریمی 
همکاری های هس��ته ای صلح آمیز با ایران اعلام کردند: ما 
عمیق��ا از تصمی��م آمریکا برای پای��ان دادن به 3 معافیت 
دربرگیرنده 3 پروژه  مهم هسته ای تحت برجام در ایران از 
جمله پروژه بازطراحی ]نیروگاه هسته ای[ اراک متاسفیم. 
در ادامه این بیانیه آمده است: این پروژه ها که در قطعنامه 
2231 ش��ورای امنیت سازمان ملل به امضا رسیده اند، در 
خدمت منافع همه در زمینه عدم اشاعه تسلیحات هسته ای 
بوده و ماهیت منحصرا صلح آمیز و امن فعالیت های هسته ای 
ایران را برای جامعه بین المللی تضمین می کنند. این کشورها 
همچنین مطرح کردند: ما با شرکای خود در حال رایزنی برای 
ارزیابی عواقب این تصمیم آمریکا هستیم. این بیانیه در پی 
این مطرح می شود که مایک پمپئو، وزیر خارجه آمریکا به 
تازگی اعلام کرد ایالات متحده معافیت های تحریمی مربوط 

به همکاری های صلح آمیز هسته ای با ایران را طی 6۰ روز 
آین��ده لغو می کن��د و آن را تمدید نخواهد کرد. در همین 
حال س��خنگوی وزارت امور خارجه کش��ورمان اقدام اخیر 
ایالات متح��ده درخصوص تحریم همکاری های بین المللی 
هسته ای با جمهوری اسلامی ایران را نقض صریح قطعنامه 
2231 و منشور ملل متحد خواند و آن را قویا محکوم کرد. 
س��یدعباس موسوی، سخنگوی وزارت امور خارجه در این 
باره گفت: این اقدام حقوق ذاتی جمهوری اسلامی ایران را 
نادیده می گیرد و نظم عمومی بین المللی را مختل می سازد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: جمهوری اسلامی 
ایران از نزدیک آثار فنی و سیاسی این اقدام را رصد کرده 
و در صورتی که منجر به تاثیرات منفی بر حقوق هسته ای 
ایران طبق اس��ناد بین المللی و مفاد برجام شود، نسبت به 

اتخاذ گام های عملی و حقوقی لازم اقدام خواهد کرد. 

محمدرضا عارف: ناکارآمدی های دولت و فراکسیون امید را تصدیق می کنم

ویکرد انتخاباتی؟ اعتراف عارفانه یا ر
سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به لزوم اصلاح قانون انتخابات:

مذاکرات را با نمایندگان مجلس یازدهم آغاز کردیم

3 کشور تروئیکای اروپایی نیز در انتقاد از اقدام آمریکا مبنی بر عدم تمدید معافیت های هسته ای ایران به چین و روسیه پیوستند

آش شور تحریم
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